
A budapesti Wagner-napok néhány

év alatt kivívta a szakma és a kö-

zönség elismerését, a tavalyi, négy

egymást követô estén megszólaló

teljes Ring a legjobb kritikákat

kapta. Az Operaházban a ritkaság-

nak számító Xerxes, illetve az

Orfeusz mellett a Májusünnep

nemzetközi sztárokat vonultat fel. 

A csillogó felszín alatt azonban

idôzített bombaként ketyeg a vál-

ság, amit újabb elvonások tetéznek.

Minderrôl a Grammy-jelölt 

Fischer Ádámot, az Operaház fô-

zeneigazgatóját kérdeztük.

❙ Vállalhatatlan, ôrült feladatnak tartot-
ta a Ring négy egymást követô napon
történô bemutatását az elsô, tavalyi
megvalósítást megelôzôen. Most is így
látja, amikor néhány hónap múlva két-
szer is megismétlik ezt a nem minden-
napi teljesítményt?

Most is ugyanazt gondolom: vállalhatatlan,
ôrült feladat, de a gyakorlat azt mutatta,
mégis megvalósítható. A Wagner-zene
olyan intenzív és érdekes, s olyan felfoko-
zott érzelmi állapotba hozza az embert,

hogy nem vesszük észre a fáradtságot.
Olyan erôket mobilizál, amire egy hagyo-
mányos opera-elôadás vagy hangverseny
nem képes.

❙ Hol volt jobb vezényelni a Ringet?
Bayreuthban vagy hazai pályán?

Természetesen itthon, persze ebbôl nem
kell komoly következtetéseket levonni. Azt
tudjuk, hogy a bayreuthi akusztika nagyon
nehézkessé teszi a zenészek számára az
elôadást. Bayreuthot úgy alakították ki,
hogy a közönség számára legyen tökéletes
a hangzás, a köztes állomásokon, a zené-
szeknél és a karmesternél sokkal rosszab-
bak a viszonyok. Az ottani elôadásokban
éppen az a kihívás, át tudjuk-e állítani érzé-
kelésünket, és meg tudjuk-e érteni, nekünk
mit kell másképp hallani ahhoz, hogy az a
közönség soraiban jó legyen. A Mûvészetek
Palotájában felüdülés Wagnert vezényelni,
mert nemcsak a közönség, hanem a zené-
szek és az énekesek is hallják egymást.
Olyan a különbség, mint egy Mercedes és
egy Trabant között.

❙ Itthon kevés a jó Wagner-énekes. Egy
ilyen fesztivál inspirálhatja a fiatal

magyar énekeseket, vagy ez független
attól az elhivatottságtól, ami egy Wag-
ner-szerephez kell?

Természetes, ha megpróbáljuk a legjob-
bakat idehozni, és olyan Wagner-központtá
tenni Budapestet, amelynek befolyása van a
világ Wagner-interpretációira, akkor min-
denki odafigyel rá, és ez segíti azt, hogy
egymástól tanuljunk. Evelyn Herlitziust
hallgatva biztos minden énekes új ötleteket
kap ahhoz, hogyan kell Wagnert énekelni,
de én ezt nem szûkíteném le Magyarország-
ra. Azt szeretném, hogy a mi Wagner-inter-
pretációink hatása a külföldieknek is
hasznos legyen. Vannak is erre utaló jelek,
sokan jönnek ide a nemzetközi szakmából
azért, hogy ezeket az elôadásokat figyelem-
mel kísérjék.

❙ A Wagner-napok nyilvánvalóan min-
dig is a MûPához kötôdnek majd, de va-
jon szeretné ebbe bekapcsolni az Opera-
házat is?

Ha az a kérdés, hogy az Operaház is játszik-e
Wagnert, akkor természetesen igen. Arra is
oda kell majd figyelnünk, hogy ne váljunk
egymás konkurenciájává, de a Wagner-na-
poknak egyértelmûen piacbôvítô szerepe
van: nagyobb közönséget szeretnénk Wag-
nernek megnyerni. Egy másik ponton vi-
szont nemes verseny is kialakulhat. A Müpa
zenei adottságai ugyanis jobbak, mint az
operáé, az operának pedig a színpadi adott-
ságai elôzik meg a Müpát.

❙ Elégedetlen az Operaház akusztikájá-
val?

Nem errôl van szó. Ez a 125 éves ház a XIX.
század közepének akusztikai elképzelései
és igényei szerint épült. Ezzel nem azt mon-
dom, hogy akkor itt már ne is játsszunk
Wagnert vagy még késôbbi mûveket. Én
személy szerint ugyan a XIX. század elsô
felét jobban el tudom képzelni az Opera-
házban, mint a második felét vagy a XX.
századi mûveket, de ez sem azt jelenti,
hogy nem fogok Bartókot vezényelni az
Andrássy úton.

XVI. ÉVFOLYAM 3. SZÁM 11

ZENEI KÖZÉLETÜNK
MÛVÉSZETEK PALOTÁJA

Sok az eszkimó, 
kevés a fóka
Fischer Ádám a Wagner-napokról, az Operaházról
és a társulati színház problémáiról

Wagner-napok 2008. (archív)

FO
TÓ

:P
ET

Ô
ZS

U
ZS

A

06-  7.5.2009  9:09  Page 11    (Black plate)



❙ A rádiózenekar vezetôjeként természe-
tes, hogy ezzel az együttessel vágott bele
a Wagner-napokba. Idôközben azon-
ban az operaház fô-zeneigazgatója lett.
Tervezi belevonni az Operaház együtte-
sét is, vagy meghagyja ezt a rádió-
zenekar privilégiumának?

Azt szeretném, ha akkora lenne az érdeklô-
dés a Wagner-napok iránt, hogy egy zene-
kar nem is lenne elég. A jövô évre már ebbe
az irányba tervezünk, a 2010-es új produk-
cióba az Operaház zenekara is beszáll a rá-
diózenekar mellé. A késôbbieket még nem
tudom, de azt le kell szögezzem, hogy az én
szememben a Wagner-napok a rádióze-
nekarhoz kötôdnek. Amikor fô-zeneigaz-
gató lettem az Operaházban, ezt világossá
is tettem. Olyan ez, mint egy régi házasság-
ból az újba áthozott gyerek, akivel többet
kell foglalkoznom, mint eddig, hogy ne
érezze magát elhanyagoltnak. Ezzel a hely-
zettel mind a régi, mind az új családnak
meg kell tanulnia együtt élni, és soha nem
is éreztem, hogy bármiféle féltékenység
lenne a két zenekar között.

❙ Meddig tervezi a Wagner-napokat?
Rövid távon 2013-ig, Wagner születésének
kétszáz éves jubileumáig, de természetesen
azt szeretném, ha utána is folytatódna. Sze-
mély szerint addig akarom folytatni, amed-
dig bírom. Az a tervünk, hogy olyan rangos
fesztivállá nôje ki magát, ahová néhány év
múlva már a világ vezetô Wagner-kar-
mestereit is meghívhatnánk.

❙ Hogy állnak az ifjú magyar karmes-
terek Wagnerrel?

Az a nagy probléma, és nem csak Magyaror-
szágon, hogy a közönség a Wagner- és
Richard Strauss-operákat általában a fô-zene-
igazgatóktól várja, tehát egy fiatalabb kar-
mester, ha csak nincs különleges szerencséje
mondjuk azzal, hogy a karmester délután
négykor jelent beteget, akkor nem is jut ilyen
lehetôséghez. Nagyon örültem, hogy Vajda
Gergely Salzburgban egy ilyen szerencsés
helyzetben beugorhatott a Bécsi Filharmoni-
kusoknál. A karmesterség nyolcvan száza-
lékban tapasztalat. Karajant idézve a karmes-
terséghez negyven év karmesteri tapasztalat
szükségeltetik, ahhoz, hogy az ember hatvan-
éves korára elfogadható karmester legyen,
húszévesen kell a pályát elkezdeni. Magyar-
országon sok a tehetséges fiatal. Remélem,
annak köszönhetôen, hogy megnyílt a világ,
ôk is bekerülhetnek a nemzetközi körforgás-
ba, és néhány évet külföldön is eltölthetnek,
mielôtt visszajönnek. Ez lenne az egészsé-
ges. Az a felfogás, amely szerint a magyar

zenei életnek az a feladata, hogy kinevelje a
fiatal generációt, majd ellássa munkával,
ahhoz vezetett, hogy egyrészt belterjes lett az
ízlés, másrészt sok tehetség nem kapta meg
azt a lehetôséget, amitôl kiforrhatott volna.

❙ A leépítések és átalakítások talán legin-
kább éppen a rádió együtteseit érintették
mostanában. Ez mennyiben befolyásol-
ja a Wagner-napok apparátusát?

Szeretném, ha attól függetlenül, hogy ki
volt tag, illetve szabadúszó kisegítô akkor,
és ki most, azok játszanák az idén, akik ta-
valy is játszották. A kórust illetôen szintén
abban bízom, hogy ugyanolyan nívós lesz,
mint tavaly, illetve mint a 2006-os Parsifal,
annak ellenére, hogy megváltoztak a viszo-
nyok mind a Nemzeti Énekkarnál, mind a
rádiónál. A Nemzeti Énekkarral nagyon sze-
retek együtt dolgozni, ôk biztosan jönnek,
ennek nagyon örülök.

❙ Amikor hagyományteremtô céllal beve-
zette az újévi hangversenyeket, rögtön
hozzácsatolta a délutáni ifjúsági kon-
certeket. Ez nyilvánvalóan egy koncep-
ció része.

Kétfelôl közelíteném meg a kérdést. Telje-
sen nyilvánvaló, hogy ha azt akarjuk, hogy
húsz év múlva is legyen közönség, akkor a
jövô nemzedéket idôben kell rászoktatni a
koncertekre. A saját életembôl is tudom,
mekkora élményt jelentett, amikor négy és
fél évesen meghallgattam az Üstdob szim-
fóniát. Emiatt tehát magukat az ifjúsági
hangversenyeket általában is fontosnak tar-
tom. Mégsem kizárólag ez motivált. Ez a
gyerekkoncert az újévi hangversenyek
eszmei hátteréhez tartozik. Azt szerettem
volna, hogy az újév a gyerekkel kezdôdjék.
A Teremtés is a gyerekekhez szól. Ugyan-
úgy, mint a január elseje, az újjászületés jel-
képe. Ehhez csatlakozik az évenként válto-
zó országokkal megrendezett gyerekrajz
kiállítás is, nagyon érdekes megfigyelni,
hogy a dán és a belga gyerekek mit látnak
ugyanúgy és mit másképp a teremtésben.
Ezzel részben a 2011-es újévre készülünk,
amikor ez a hangverseny nyitja majd meg
Magyarország EU-elnökségét. Akkor az
összes rajzot kiállítjuk, hogy lássuk, mi az,
ami minket összeköt. Volt persze egy olyan
praktikus célom is, a saját gyerekkori szil-
vesztereimbôl kiindulva, hogy ha másnap
együtt mennek hangversenyre, a gyerek is
könnyebben megy ágyba, és a szülô is nyu-
godtabb lelkiismerettel szórakozik.

❙ A Wagner-napokra is várja A gyûrûk
ura ifjú rajongóit…

Nekik viszont nem kell külön mûsort adni,
erre a Ring pont megfelelô. Ezzel kapcsolat-
ban is felmerült egy rövidített gyermekválto-
zat mint kísérôprogram, ami Kinderring né-
ven futott Bécsben, de ez jogi kérdéseket vet
fel, amelyekrôl még folynak a tárgyalások.

❙ Az Osztrák–Magyar Haydn Zenekar-
nál is vezetô pozíciót tölt be. Mivel ké-
szülnek az emlékévre?

Húsz éve erre készülünk. Számos koncer-
tünk lesz, köztük rengeteg A Teremtés ora-
tórium. Haydn halálának kétszázadik évfor-
dulóján, május 31-én Kismartonban fogjuk
játszani, ahonnan nemzetközi rádió- és té-
véközvetítés sugározza a világ számos
pontjára. Erre a napra meghirdettük a világ
Teremtés-napot, New Yorktól Szöulig – ter-
mészetesen Budapesten is – nagyon sok he-
lyen felhangzik majd.

❙ Miben marad el a magyar operaház a
nemzetközi élvonaltól, ha egyáltalán
elmarad? Mentalitásban, anyagiakban?

Nem ezekrôl van szó. Nálunk az operaját-
szás célja sincsen igazán megvilágítva. A re-
pertoárszínház és a társulati színház a XX.
század elsô feléig mûködött. Ez az, ami
megnehezíti a fejlôdést. Nem azt mondom
ezzel, hogy meg kell szüntetni, de igenis
meg kell reformálni. Olyan lehetôségeket
biztosít a mai világ, amit ez a rendszer nem
tud kihasználni. Régen valóban fontos volt,
hogy szerzôdtessenek egy bizonyos társula-
tot, különben máshova mentek a mûvé-
szek. Ma azáltal, hogy könnyen és gyorsan
lehet utazni, sokkal nagyobb piacról lehet
bevásárolni. Minden társulati színháznál
ugyanez volt a probléma, Mannheimben is
ezt tapasztaltam. A társulatnak az az ára,
hogy el kell látnom feladatokkal, ha pedig
ellátom feladatokkal, akkor mást már nem
hívhatok. Nagy kérdés, mi a jó opera. Van,
aki az érdekes rendezésekben látja, más a
nagyszerû énekesekben, megint más a
zenei megvalósításban. Valamiben azonban
látnunk kell. Nem mondom, hogy a Magyar
Állami Operaház rosszabb vagy jobb, mint
a többi, de azt gondolom, nem szabad meg-
engedni, hogy a társulat és a mûvészek fog-
lalkoztatási érdeke írjon felül mindent.

❙ Bár az elmúlt években megígérték,
hogy nem csökken tovább az Operaház
támogatása, most mégis elvonásra ké-
szül a minisztérium, a költségek pedig
egyre nônek. Mivel készülnek a válság
kezelésére?

Nem csak a pénzrôl van szó. Az Operaház-
nak van egy bizonyos funkciója a magyar
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A Rádiózenekar tagjai értetlenül állnak a tény
elôtt, hogy – megkérdezésük és értesítésük nél-
kül – a rádió elnöke kiléptette zenekarukat a
Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetségébôl.
Levelet írtak, tiltakoztak a kiléptetés ellen. El-
mondták, hogy a zenekar továbbra is a szövet-
ség tagja szeretne maradni. A válaszban rövi-
den közölték velük, ki az úr a háznál, sôt meg
is magyarázták, hogy miért. Kérésüket, pedig
diktum-faktum leintették, mint karmester a
darabot. Ezt szokták meg, ezt értik.
Ami velük történik, azt meg azért nem értik a
jeles zenészek, mert nem a kellô filozófiai
szemszögbôl nézik a dolgot. Nagymûveltségû
elnökük ugyanis bizonyára a platóni filozófia
hitvallója, és tanainak megvalósítója. Nem akar-
ja ô kivonni ôket a zenei közéletbôl, elhajtani a
koncerttermekbôl és helyette óvodákban, meg
színházi árokban húzatni velük a talpalávalót.
Ugyan! Csupán az ókori filozófus állam-
utópiáját akarja megteremteni birodalmában.
Tudnivaló, hogy a szöveg nélküli zenét Platón
nem tartotta sokra: durvának, parasztinak
nevezte. A hangszerek közül is csak a lírát és a
kitharát engedélyezte. (Reszkessetek, fúvósok!
Mert a nagybôgôt kis jóindulattal csak-csak lírá-
nak lehet nézni, de a fagott legfeljebb a pász-
toroknak engedélyezett szirinxként, pásztorsíp-
ként lesz használható – a legelôn. Jó lesz hamar
megtanulni a birkaterelés fortélyait!) És ha
egyszer a nagy filozófus a hangszeresek javát
feleslegesnek tartotta ideális állama számára,
akkor Such mesternek is joga van hasonló
szellemben eljárni velük szemben! Ehhez még
az az alig 80% is sok, ami megmaradt a hajdan
jobb idôket is megélt zenekarból. 
Such harmadik éve „racionalizál”, hajt végre
„szerkezetátalakítást” és „reformokat”. Ugye,
így szokták mondani, aminek a vége elvonás,
leépítés, ellehetetlenítés? Jelen esetben a zenei
együttesek majd egymilliárdos parlamenti cél-
támogatásából igyekszik minél többet „racio-
nalizálni”. Úgy tûnik, nagy sikerrel, hiszen a
cég jelentôs „nyereséggel” zárta a 2008-as évet.
Csak az a bökkenô, hogy a céltámogatás célja a
muzsikálás, a magyar zenekultúra elômoz-

dítása lenne, nem pedig a nyereség növelése.
Erre az évadra a színes szórólapon meghirde-
tett 11 koncert közül 5 maradt el, nem beszélve
a Budapesti Tavaszi Fesztiválon adandó hang-
versenyrôl és egy rangos milánói turnéról.
Közel 50%! Csak az a kérdés, hogy mindez a
részvénytársaság nyereségére, vagy a zenekul-
túra és a közönség veszteségére történik?
Hovatovább viszont a Rádiózenekar lesz az
egyetlen, amely nem képes nyilvántartásba vé-
tetni magát, és az új elôadó-mûvészeti törvény
elônyeit kihasználni. Suchék nem kívánják jogi
személyként intézményesíteni az együtteseket,
amelyek így az esélyt is elveszthetik a törvény
által biztosított lehetôségek kihasználására. 
Persze azt sem szabad elhallgatni, hogy Such
egy igazi, vérbeli demokrata a szó klasszikus
értelmében, akár egy görög olimpikon. Történt
ugyanis, hogy a legdemokratikusabb módon,
önkéntes alapon szerveztetett meghallgatást a
Rádiózenekar tagjainak, hogy bizonyíthassák
mûvészi alkalmasságukat. És mit tesz Isten: a
nagy visszhangot kiváltott Wagner-produkció
zenekari mûvészeinek harmada gyengének bi-
zonyult, és nem felelt meg a vizsgán! Így aztán
most szabadon lehet válogatni, kit rúgjanak ki a
zenekarból. Elvégre ott a minôsítés: gyenge
volt, nem felelt meg! Pedig eddig úgy tudtuk, a
Rádiózenekar Európa-szerte a legmagasabban
értékelt zenekarok egyike. De hiába, ha egy-
szer olyanok tesznek rendet egy zenekar tájé-
kán, akik maguk – érthetô okokból – nem túl
gyakori látogatói a komolyzenei hangverse-
nyeknek, és egy zenekar esetében legfeljebb az
tûnik fel számukra, hogy a hárfás kevesebbet
dolgozik. Utóbb azért, az idei Wagner-na-
pokon a MÜPÁ-ban mégis megengedik a selejt-
nek a játékot, hiszen különben fizetni kellene a
tömérdek kisegítôt, és akkor oda a nyereség.
Na, igen. A demokrácia fogalmába viszont nem
tartozik bele, hogy megkérdezzük a zené-
szeket, akarnak-e tovább is a szakmai szövet-
ség tagjai lenni. Ezt Such egymaga is el tudja
dönteni. Fôleg akkor, ha az említett szövetség
folyóirata nem cenzúráz, nem vet gátat a véle-
mények szabad kifejtésének és alkalmanként

azok is megszólalhatnak, akik bírálni meré-
szelik, ami a Magyar Rádióban folyik. (Nem
úgy, mint néhány ismert folyóirat!)
Valami probléma mégis lehet Such antik kultúr-
eszményével. Ô ugyanis a Rádiókórus harminc
százalékát is elzavarta, pedig Platón az éneklést
kifejezetten pártfogolta. Hiába mondta a szak-
ma minden képviselôje Kocsis Zoltántól az
utolsó kóristáig, hogy nem lesz jó, ha az ének-
kar nem fog tudni megfelelni eredeti feladatá-
nak. Megoldjuk – legyintett, és lelkesen bólo-
gattak hozzá a „látvány-sameszok”. 
Megoldották. Koncert alig van, de ha akad,
profi kisegítôk tucatjait és amatôröket kell be-
állítani. Április 10-én a Zeneakadémián Kodály
Psalmusában a tucatnyi amatôrrel megspékelt
felállás mellett a fél Nemzeti Énekkar is kellett
a hangzáshoz. Oda juttatta a Rádióénekkart
saját intézménye, hogy már a Psalmust nem
tudják egyedül elénekelni. A zenei együttesek
programjáért felelôs szerkesztôk pedig mellé-
teszik az ideológiát. Az a demokratikus, ha
senkit sem különböztetünk meg profiként és
amatôrként! Mindenki énekeljen, ahogy tud,
majd lesz valahogy. Majd kitalálunk hozzá jó
szlogeneket…
Kodály pedig forog a sírjában. Ô lenne az elsô,
aki tiltakoznék a kategóriák ilyen kontár össze-
mosása ellen: pedig rá igazán nem lehet mon-
dani, hogy nem volt híve az amatôr kórusmoz-
galomnak! De mûvelt embernek nem fordul
meg a fejében, hogy akkor emeli a zenekultúra
színvonalát, ha az évekig tartó zenei tanulmá-
nyokon, és mindennapos hangképzésen átesô
profi muzsikus mellé beülteti a szükségképpen
képzetlenebb amatôrt. Kell az amatôr kórus,
mert adja a zeneszeretô és zeneértô bázist. És
kell a profi, a lehetô legmagasabb mûvészi
színvonalon, hogy mutassa az irányt, és húzza
magával az ország zenei életét. Ami nem kell,
az a nemzeti kincseket devalváló menedzser…
Tessék mondani, miért nem számít hûtlen ke-
zelésnek a nemzeti kultúrkincs elherdálása? Ha
önjelölt restaurátorként nekiesnék a Munkácsy-
ouevre újjávarázslásának egy jó adag sósav al-
kalmazásával, tíz percen belül értem jönne a
rendôrség. Nagy múltú zenei együtteseket
miért lehet következmények nélkül szétverni? 

(Simó Pál)
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szellemi életben, így aztán nem tehetjük
meg, hogy egyik napról a másikra az állam-
tól kapott támogatást egy az egyben az
elôadásokra fordítjuk, arra ugyanis esetleg
tényleg elég lenne ez is. Amíg az intézmény
erkölcsi kötelességei nincsenek lefektetve,
nem tudunk mit kezdeni. Az elôadásokon
túl megélhetést kell biztosítanunk emberek-
nek, erre pedig kevés ez az összeg. Tudom,
hogy ez provokatív kijelentés, de így van.

Ez nem azt jelenti, hogy bármit el akarok
venni azoktól, akik kapják, mert azt már
megtanultam, hogy itt minden mindennel
összefügg, és nem lehet egy dolgot kiemel-
ni belôle, az azonban látszik, hogy nem
tudjuk ezt a pénzt kizárólag az opera-elô-
adások minôségi fejlesztésére fordítani.
Nagy kérdés az is, hány elôadásra van szük-
sége Budapest közönségének, jelenleg
azonban nincs Erkel Színház. Annak eldön-

tése, hogy kell-e két operaház, nem a mi
feladatunk lenne, mégis mindenki tôlünk
vár erre megoldást. A választ azonban tudni
kellene, mert attól, hogy lesz-e, és ha egyál-
talán lesz, akkor mikortól lesz újra két épü-
let, nagyon sokban függnek a szerzôdések.
Ha csak egy ház van, sokkal több az esz-
kimó és kevesebb a fóka, valamint egyál-
talán nem mindegy, hogy ez átmeneti vagy
tartós állapot. Kiss Eszter Veronika 
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